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Samenvatting: 
De Rekenkamer heeft een onderzoek uitgevoerd naar de doelmatigheid en 
doeltreffendheid van de inzet van de gemeente op het vlak van verduurzaming, in het 
bijzonder gericht op isolatie en energiebesparing voor inwoners, bedrijven en organisaties, 
alsmede duurzame energieopwekking en slim energiegebruik. Het college is gevraagd om 
een bestuurlijke reactie op dit rapport.  
 
De conclusies en aanbevelingen sluiten grotendeels aan bij acties die reeds binnen het 
programma Energietransitie zijn ingezet. Waar er verschillende inzichten zijn is dat in de 
reactie beargumenteerd. Deze bestuurlijke reactie dient bij het Rekenkamerrapport 
gevoegd te worden.  
 
De Rekenkamer heeft verzocht dat 21 mei per mail aan hen te doen toekomen. En daarom 
is het nodig dat het bestuur onderstaande besluiten neemt.   
 
 

Het college besluit: 
• De bestuurlijke reactie op het Rekenkamerrapport ‘Van inzet naar inzicht’ vast te 

stellen en te laten verzenden aan de Rekenkamer.  
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Onderwerp 

Verzoek bestuurlijke reactie rekenkameronderzoek 
‘Van inzet naar inzicht’ 

Ons kenmerk 

2027245 
 
Datum 

16 april 2025 
 
 
 

Geacht college, 
 
 
Donderdag 22 mei 2025 wordt het rekenkameronderzoek ‘Van inzet naar inzicht, onderzoek naar 
duurzaamheidsmaatregelen van de gemeente Amersfoort’ aangeboden aan de gemeenteraad. Als bijlage 
bij deze brief treft u het rekenkamerrapport aan. Tot aanbieding aan de raad is het rapport niet openbaar. 
 
Hierbij stelt de rekenkamer u in de gelegenheid om een bestuurlijke reactie op het rapport te formuleren. 
Ik wil u vragen de bestuurlijke reactie uiterlijk 21 mei 2025 aan de rekenkamer te doen toekomen. Dit kan 
via rekenkamer@amersfoort.nl. 
 
Ik vertrouw erop u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd en zie uw reactie met belangstelling 
tegemoet. 
 
 
Met vriendelijke groet, 
 
mw. H.G.M. Overbeek - Janssen 
voorzitter  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bijlage(n): 
Rekenkamerrapport Van inzet naar inzicht, onderzoek naar duurzaamheidsmaatregelen van de gemeente Amersfoort 
 



Geachte leden van de Rekenkamer, 

Het College heeft met belangstelling uw onderzoeksrapport ‘Van inzet naar inzicht: Onderzoek 
naar de duurzaamheidsmaatregelen van de gemeente Amersfoort’ gelezen. U verzoekt in een 
begeleidend schrijven om een bestuurlijke reactie. Met deze brief willen we daar graag gebruik 
van maken.  

Allereerst dankt het college u voor de inzichten die het onderzoek biedt op een onderwerp dat zo 
sterk in beweging is als de energietransitie, en specifiek de deelonderwerpen energiebesparing 
en opwek, die binnen de scope van het onderzoek vallen. Niet voor niets ziet het college dit als  
één van de prioritaire opgaven van deze periode, zoals omschreven in het coalitieakkoord. Het 
college werkt daar hard aan en uw rapport draagt daar met concrete aanbevelingen aan bij.  
 
Overkoepelende reactie  
De titel van het rapport ‘Van inzet naar inzicht’ vindt het college treffend gevonden voor de 
beweging die sinds medio 2023 ingezet is. We zien in de stad en bij de gemeente zelf een grote 
intrinsieke motivatie om een bijdrage te leveren aan een duurzaam Amersfoort. Amersfoorters 
leggen zonnepanelen op hun dak, isoleren hun woning of zetten de verwarming lager.  We 
hebben grote waardering voor alle inzet.  Zonder deze inzet is het bereiken van welk doel dan ook 
eigenlijk op voorhand al onmogelijk. We hebben in de afgelopen periode vol ingezet om aan te 
sluiten bij wat er leeft en speelt in Amersfoort.  
 
Waar het gaat om de energietransitie doen inwoners, bedrijven en organisaties zelf al heel veel. 
Wij sluiten graag aan om initiatieven te versterken en hebben ervoor gekozen om onze eigen inzet 
te focussen op datgene wat niet zomaar vanzelf van de grond komt. Zoals bijvoorbeeld 
grootschalige energieopwekking en de warmtetransitie. We zien in het rekenkamerrapport dat 
daarmee nog onvoldoende duidelijk is welke tussen- en subdoelen wij willen bereiken en met 
welk plan. Wij denken dat het nieuwe Omgevingsprogramma Energie benut kan worden om hier 
een nog meer vastomlijnd plan van te maken. Als de gemeenteraad behoefte heeft aan nog 
duidelijkere (tussen)doelen dan doen wij daar graag een voorstel voor met behulp van het 
Omgevingsprogramma Energie. Ook kunnen wij de monitoring daar dan beter op laten 
aansluiten en verbeteren. 
 
We zijn blij om te lezen dat onze middelen en ondersteuning terecht komen bij de doelgroepen 
die wij willen bereiken.  Daarnaast zien wij in de aanbevelingen van de rekenkamer ook 
aanleiding om de informatievoorziening naar inwoners te verbeteren en te verduidelijken hoe wij 
bewonersinitiatieven ondersteunen.  
 
Het onderzoek laat zien dat enkele jaren geleden de verduurzaming een enorme impuls kreeg 
met Rijksmiddelen voor ambtelijke capaciteit (Rijksregeling Capaciteit Decentrale Overheden 
voor Klimaat- en Energiebeleid) in 2023 en middelen uit het Klimaatfonds via verschillende losse 
regelingen (bijv. het Nationaal Isolatieprogramma met tranches vanaf 2023). Daarmee ontstond 
er eindelijk een financiële bodem onder de aan gemeenten gegeven ‘regierol’ in het 
Klimaatakkoord. Dat was hard nodig om de klimaatdoelen voor 2030 in het vizier te brengen.  
 



Het is voor elke organisatie, dus ook de gemeente Amersfoort, een enorme klus om zoveel 
capaciteitsgroei in geld en mensen goed te laten landen. In deze krappe arbeidsmarkt, waarin 
alle gemeenten tegelijkertijd op zoek gingen, was en is het moeilijk om de juiste mensen te 
vinden en te binden. Het programmateam Energietransitie is in korte tijd flink gegroeid en groeit 
nog steeds: van ongeveer 12 fte begin 2023 naar ongeveer 35 fte op het moment van schrijven. 
Desalniettemin constateert u terecht dat de opgave zodanig groot is, dat er ook nu nog steeds 
keuzes gemaakt moeten worden omdat niet alles uitgevoerd kan worden.  

Tegen deze achtergrond heeft het college ervoor gekozen om allereerst te gaan ‘doen’: de 
energietransitie is al jaren onderwerp van gesprek en het zal altijd mogelijk zijn om meer te 
analyseren of voor te bereiden. Echter, dit college wil er alles aan doen om de klimaatdoelen van 
2030 en 2050 te halen. Dat vroeg en vraagt nog steeds om het opstarten van een brede waaier 
aan activiteiten, zodat er voor alle inwoners, instellingen en bedrijven in Amersfoort 
handelingsperspectief is. Kortom, de inzet van het college is om de energietransitie op het 
noodzakelijke tempo te brengen. We willen snelheid maken op onbekend terrein, en sturen bij 
als dat nodig blijkt te zijn. Dat neemt niet weg dat het college vanzelfsprekend rekenschap wil 
geven van de keuzes die zij gemaakt heeft; de komende periode zal dit, met onder meer het 
Omgevingsprogramma Energie en het Dashboard Energietransitie structureel vorm krijgen.  

Terugkijkend valt deze periode ongeveer samen met de forse prijsstijgingen voor elektriciteit en 
gas, die zowel burgers als bedrijven raakten. De Russische inval in Oekraïne leidde tot schaarste 
van energie en bijbehorende piekprijzen. In die tijd koos het college ervoor zo snel mogelijk de 
steunregelingen uit te voeren en te werken aan aanbod op het vlak van energiebesparing. Ook nu 
blijft Nederland, en daarmee ook Amersfoort, kwetsbaar voor hevige schommelingen op de 
energiemarkt. Om die reden is het nodig dat er veel meer dan nu energie in eigen land wordt 
opgewekt, waar Amersfoort ook een bijdrage aan te leveren heeft. Het college heeft op dit vlak 
veel in gang gezet, omdat het ontwikkelen van nieuwe energiebronnen tijd kost en die tijd 
doortikt.  

Dat gezegd hebbende herkent het college de noodzaak om met monitoring, aanvullend op 
Amersfoort in Cijfers en de Regionale Klimaatmonitor, meer zicht te krijgen op de 
doeltreffendheid van onze eigen inspanningen. Daarom wordt gewerkt aan een nieuw en 
openbaar Dashboard Energietransitie en is het college van plan om de raad jaarlijks te 
informeren over de voortgang. Ook wordt sinds kort binnen het programma Energietransitie 
gewerkt met een afwegingskader om tot keuzes over het al dan niet opstarten van projecten te 
komen, tegen de achtergrond van wat u signaleert over capaciteit als beperking.  

Tegelijk zal het nog niet makkelijk zijn hard te onderbouwen welke CO2-reductie in Amersfoort 
toe te wijzen is aan inzet van het college, welke reductie aan de provincie, welke aan het Rijk en 
welke aan Europa. Andersom geldt dat voor deze medeoverheden ook: zonder inzet van de 
gemeente Amersfoort zullen Rijkssubsidies minder effectief zijn en minder bereik hebben. 
Daarbij komt dat in de energietransitie ook de samenleving aan zet is. Inwoners, ondernemers en 
organisaties staan aan de lat om hun gebouwen te verduurzamen. Het directe verband tussen de 
inzet vanuit het college gericht op energiebesparing of duurzame opwek en de maatregelen die 
inwoners, ondernemers en organisaties daadwerkelijk nemen en welke CO2-reductie dit 
vervolgens oplevert, is vaak niet direct te leggen.  



Het college is er daarom van overtuigd dat het in de energietransitie gaat om een samenspel 
tussen overheden, en tussen overheid, samenleving en markt. Het college moet onderbouwen 
waarom zij iets wel of niet doet, maar het directe effect is lang niet altijd met een schaartje te 
knippen. Of wellicht is het met veel rekenwerk mogelijk dat te doen, maar wegen de 
bijbehorende kosten niet op tegen de mogelijke baten.  

Kortom, het college vindt het terecht dat de Rekenkamer wijst op de noodzaak om in de 
komende periode binnen de grenzen van het redelijke meer aandacht te geven aan monitoring 
en onderbouwing van inzet. Daarbij voelt het college zich gesteund door de conclusie van de 
Rekenkamer dat de huidige inspanningen naar alle waarschijnlijkheid bijdragen aan het 
reduceren van CO2-emissies in Amersfoort. Dat is waar het dit college uiteindelijk om te doen is.  

Reactie op de aanbevelingen  

1. Stelt meetbare tussendoelen op, zowel in de tijd (bijvoorbeeld een doel voor 2040) als 
thematisch (bijvoorbeeld x procent CO2-reductie in de gebouwde omgeving in 2030).  

Het is vanzelfsprekend aan de raad om te bepalen of en welke meetbare tussendoelen worden 
gesteld. Het college heeft het Omgevingsprogramma Energie in voorbereiding. Het voornemen is 
om daarin een reductiedoel voor de gebouwde omgeving en de opwek van energie in 2030 op te 
nemen, uitgedrukt in te reduceren kilotonnen CO2. Ook zijn wij van plan subdoelen op te nemen, 
zoals het aantal woningen dat op jaarbasis verduurzaamd wordt, zodat de versnelling scherp in 
beeld komt.  Hiermee willen wij focus aanbrengen. Wij  kiezen voor doelstellingen die zowel 
haalbaar als ambitieus zijn. Om het overkoepelende doel van 55% CO2-reductie uit de 
Omgevingsvisie te realiseren is ook een bijdrage van de sector mobiliteit nodig.  

De gedachte is om daarbij ook  een duidelijk doel voor 2040 te stellen. Dit moet zorgen dat de 
noodzakelijke versnelling plaatsvindt, en dat we in de laatste jaren van de transitie voldoende tijd 
hebben om de ‘hardste noten’ te kraken. Het is belangrijk om te beseffen dat een doel voor 2040 
nog niet is vastgesteld door het Rijk. De Europese Commissie heeft voorgesteld te gaan voor 
90% CO2-reductie ten opzichte van 1990. Dat maakt het vaststellen van een lokaal doel voor 
2040 complex: het is noodzakelijk om momentum te behouden en te versnellen. Zonder een 
duidelijk nationaal doel én bijbehorend nationaal beleid is het voor de gemeente Amersfoort 
nagenoeg onmogelijk om de ambities te realiseren.   

2.  Toets het nog te verschijnen Omgevingsprogramma Energie aan de conclusies uit dit 
rekenkameronderzoek.  

Dit is een aanbeveling aan de raad. De timing van dit onderzoek is wel zodanig dat het college 
nog de mogelijkheid heeft deze conclusies te verwerken, zij het in een korte periode.  

3. Professionalisering de monitoring en evaluatie van het gevoerde energietransitiebeleid 
en de verantwoording van effectiviteit van de maatregelen:  

a. Meet de resultaten van alle maatregelen.  
b. Zet het resultaat van alle maatregelen op dezelfde schaal, bijvoorbeeld 

gereduceerde ton CO2-emissies.  
c. Evalueer periodiek alle maatregelen.  
d. Rapporteer jaarlijks integraal over het gevoerde energiebeleid.  



Het college is met de Rekenkamer van mening dat nu de opstartfase (gevoed door de 
Rijksmiddelen en de extra structurele gemeentelijke middelen vanaf 2023) richting een afronding 
gaat, het tijd is om meer inzicht te bieden in de effectiviteit van het gevoerde beleid. Met behoud 
van inzet willen we werken aan meer inzicht.  

Inzicht betekent ook dat raad en college beide de relevante informatie krijgen. Een jaarlijkse 
integrale rapportage past daar goed bij, en wil het college graag koppelen aan de jaarlijkse 
actualisatie van het Dashboard met cijfers over CO2-emissies, energieverbruik en andere cijfers 
die op jaarbasis beschikbaar komen. Het voornemen is om jaarlijks de voortgang in 
kwantitatieve én kwantitatieve zin te laten zien en te duiden. Hiermee ontstaat een Amersfoorts 
spiegelbeeld van het nationale proces uit de Klimaatwet.  

Het college voorziet de raad daarmee graag van de relevante informatie om de inzet op de 
energietransitie goed te kunnen sturen en controleren. Dat betekent dat het college de raad een 
beeld geeft van de voortgang op relevante bouwstenen van de transitie, energiebesparing, 
warmtetransitie, mobiliteitstransitie, energiesysteem en de opwek van duurzame energie. Het 
periodieke evalueren en monitoren zal het college intern organiseren, waarbij de raad 
geïnformeerd kan worden over de belangrijkst/e signalen en keuzes via de gebruikelijke 
werkwijze in het ruimtelijk domein.   

Wel heeft college bedenkingen bij de aanbeveling om alle maatregelen op dezelfde schaal te 
zetten. Voor veel maatregelen is CO2-reductie een logische schaal, al is het vaak een samenspel 
van verschillende landelijke, Europese en lokale maatregelen om tot klimaatwinst te komen. 
Maar er zijn ook veel maatregelen waar dat niet voor geldt: het energiesysteem en de aanleg van 
infrastructuur hebben vaak geen eigenstandig effect op CO2-emissies, maar zijn wel 
randvoorwaardelijk voor de transitie. Daarbij komt dat grote veranderingen vaak klein beginnen. 
De energietransitie is niet enkel een technische, maar ook een maatschappelijke transitie. 
Maatregelen met weinig CO2-reductie kunnen op langere termijn uitmonden in een flinke 
bijdrage aan emissiereductie als een inwoner of ondernemer geïnspireerd is om meer stappen te 
zetten.  Ook streeft dit college naar een rechtvaardige energietransitie en het tegengaan van 
energiearmoede door huishoudens te helpen met energie besparen. Het college wil dat graag 
doorzetten, ook als maatregelen niet hoog (genoeg) scoren in termen van CO2-reductie of dat 
het erg moeilijk meetbaar te maken is.  

4. Gebruik het Omgevingsprogramma Energie om structuur en integraliteit aan te brengen 
in het energiebeleid op basis van onderstaande aanbevelingen: 

a. Hanteer hierbij een behapbare tijdshorizon, bijvoorbeeld vier tot vijf jaar. 
b. Werk de doelen uit in concrete subdoelen met de daarbij behorende 

maatregelen.  
c. Blijf oog voor kansen en noodzaak bij de ontwikkeling van nieuwe maatregelen, 

maar vertaal ze wel naar hun bijdrage aan de doelstellingen.  
d. Beschrijf heldere afwegingen en keuzes die je maakt in het energietransitiebeleid.  
e. Beschrijf de onderlinge relatie en samenhang tussen maatregelen.  
f. Zorg dat de ambities en beschikbare capaciteit op elkaar aansluiten.  

De aanbeveling sluit naadloos aan bij de manier waarop het college naar het 
Omgevingsprogramma Energie kijkt. De voorgestelde termijn van vijf jaar is ook het uitgangspunt 



voor het Omgevingsprogramma, aangevuld met een uitvoeringsagenda die twee tot drie jaar 
vooruit kijkt. Hierboven hebben we al aangegeven dat we thematische subdoelen in 
voorbereiding hebben, net als een tussendoel voor 2040. De voorgestelde maatregelen landen in 
de uitvoeringsagenda, daar worden de afwegingen en keuzes gemaakt en ook de onderlinge 
samenhang bewaakt. Juist omdat we niet alles, en niet alles tegelijk kunnen doen.  De gemeente 
levert met deze maatregelen en ondersteuningsinstrumenten een belangrijke bijdrage, maar het 
bereiken van de doelen vergt een bijdrage van alle partijen: inwoners, bedrijven, maatschappelijk 
organisaties en alle overheidslagen. 

Voor het college begint elke keuze over nieuwe maatregelen met een bepaling van de benodigde 
rol van de gemeente om de energietransitie op een rechtvaardige manier verder te brengen. In 
het Omgevingsprogramma Energie wordt daarom een set van leidende principes geformuleerd 
over de inzet en rol van de gemeente.  

De afgelopen tijd is steeds duidelijker geworden dat van de gemeente een regisserende en 
sturende rol gevraagd wordt op de ontwikkeling van het energiesysteem in brede zin. Dit is nodig 
om de publieke belangen die in de energietransitie centraal staan te kunnen waarborgen. 
Tegelijk is de invulling van die rol een voortdurende zoektocht in een veranderend landschap in 
termen van marktordening (denk aan de warmtemarkt) maar ook de opkomst van nieuwe 
partijen (zoals huishoudens en bedrijven die als pro-sumer gaan functioneren): er vinden 
eigenlijk meerdere transities parallel plaats, waarbij het college zorgvuldig afweegt maar ook 
pioniert en leert. Dat hoort ook bij een transitie. Daarnaast heeft de gemeente een belangrijke 
faciliterende en samenwerkende rol om te zorgen dat onze inwoners, bedrijven en organisaties 
individueel of samen stappen kunnen zetten. Het is belangrijk dat zij over de juiste informatie 
beschikken, gebruik maken van de beschikbare ondersteuning indien gewenst, dat zij financiële 
regelingen vinden en dat zij geholpen worden de juiste keuzes te maken. Dit vraagt veel 
maatwerk en nieuwe manieren van samenwerken met de stad, maar ook het verbeteren van 
onze informatievoorziening. 

Het is voor het college dan ook van belang dat, als het de aanbevelingen vertaalt naar het 
Omgevingsprogramma, er ruimte blijft om met de raad en alle partners lessen te blijven leren, bij 
te sturen en moed te tonen. De transitie vraagt niet enkel om boekhouders, maar ook om 
verkenners en ondernemers. Ook van publieke zijde.  

5. Maak het participatiebeleid uniform en helder:  
a. Grijp het aanwezige enthousiasme aan en beschrijf wat lokale initiatieven kunnen 

verwachten van de gemeente en wat er van hen verwacht wordt.  
b. Blijf werken aan het bereiken van de inwoners. Er bestaat behoefte aan meer 

informatie van de gemeente. De gemeente doet al veel aan informatievoorziening 
via diverse kanalen, zoals adviseurs, energiehuiskamers, websites en het fysieke 
loket. De inzet zou zich daarnaast meer kunnen richten op het actief aanreiken 
van de gereedschappen die via deze kanalen beschikbaar zijn, en deze gericht en 
proactief onder specifieke doelgroepen onder de aandacht brengen. 
Voorbeelden van zulke gereedschappen zijn: 

i. Financiële ondersteuning, zoals subsidies en leningen; 
ii. Praktische diensten, zoals energieadviezen en hulp van een fixbrigade; 



iii. Toegang tot informatie, zoals stappenplannen, subsidiewijzers en 
bespaartips.  

Het college deelt de grote waardering voor het enthousiasme van de lokale initiatieven in 
Amersfoort. We zien een mooie combinatie van bevlogenheid en professionaliteit die de 
energietransitie een extra impuls geeft. Een aantal initiatieven bestaat al langere tijd en heeft 
een duidelijke plek gevonden in de stad, en een aantal initiatieven is net van de kant en nog op 
zoek naar de eigen taak en rol. Daarom hanteert het college nu het principe dat alle initiatieven 
maatwerk krijgen en zo verder geholpen worden, met een breed toegankelijke subsidieregeling 
als fundament. Het college hoort ook dat initiatieven behoefte hebben aan inzicht in de 
werkwijze van de gemeente, en wil daar graag gehoor aan geven. Ook willen we een duidelijk 
overzicht bieden van alle burgerinitiatieven op het vlak van duurzaamheid die in onze gemeente 
actief zijn.  

De aanbeveling in te blijven zetten op communicatie richting inwoners past goed bij de ambitie 
van dit college: we willen elke bewoner en ondernemer van Amersfoort handelingsperspectief 
bieden om zo een bijdrage te leveren aan de energietransitie en daarmee grip te krijgen op de 
eigen energierekening en woonlasten. Het college ziet een belangrijke rol weggelegd voor de 
website Amersfoort Duurzaam om te fungeren als interactief platform waar alle kennis over 
verduurzaming samenkomt. Hier is nu al informatie te vinden voor alle wijken over het 
Isolatieoffensief en rondom concrete projecten, zoals wijkaanpakken, en bewonersinitiatieven 
per wijk. Dat doen we omdat we merken dat inwoners daar de meest concrete behoefte aan 
hebben. Het college werkt aan doorontwikkeling van Amersfoort Duurzaam en onderdeel 
hiervan is ook om meer ruimte te bieden voor bewonersinitiatieven. Er wordt in regionaal 
verband ook gewerkt aan een vernieuwd energieloket (de vervanger van Duurzaam Bouwloket) 
om woningeigenaren te ondersteunen die willen investeren in een energiezuinige of aardgasvrije 
woning. Maar om de transitie goed te ondersteunen is meer nodig dan alleen online informatie. 
Daarom zetten we ook in op persoonlijk contact. Vanuit de gemeente of via onze duurzame 
partners zoals bijvoorbeeld in de Energiehuiskamer in Schothorst. Ook in communicatie en 
participatie evalueren en leren we, stellen we doelen bij of veranderen we onze aanpak als blijkt 
dat we onze inwoners onvoldoende bereiken.   

Aanbeveling over opvolging van het Rekenkamerrapport 

Het college is benieuwd naar de reactie van de gemeenteraad op het rapport en zal dit 
vanzelfsprekend betrekken bij de opvolging van het rapport. Een groot deel van de aanbevelingen 
zal landen in het Omgevingsprogramma Energie. Dit wordt na het zomerreces aan de raad 
aangeboden. Bij een omgevingsprogramma hoort ook passende monitoring. Dat wil het college 
vormgeven door jaarlijks via een Raadsinformatiebrief te rapporteren over de voortgang.  

 

Met vriendelijke groet, 

Namens burgemeester & wethouders,  
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